

## World Bank: The Palestinian Economy Is Facing an Unprecedented Crisis

A World Bank report shows that the war in the Gaza Strip since October 7, 2023, has caused an "unprecedented transformation in modern history" of the Palestinian economy devastated by Israeli attacks.

The report showed that the GDP of the Gaza Strip collapsed by 86 percent by the end of the first half of 2024, compared to the same period of the previous year. The gross domestic product of the occupied West Bank fell by 26 percent.

The World Bank noted that the ongoing conflict in the Middle East continues to catastrophically affect the Palestinian economy and push the Strip into an unprecedented crisis.

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](https://www.al-arabiya.net)



## البنك الدولي: الاقتصاد الفلسطيني يواجه أزمة غير مسبوقة

أظهر تقرير صادر عن البنك الدولي عن تسبب الحرب في قطاع غزة منذ 7 أكتوبر/ تشرين الأول 2023، في "تحول غير مسبوق في التاريخ الحديث" للاقتصاد الفلسطيني الذي دمرته الهجمات الإسرائيلية.

وبين التقرير انهيار الناتج المحلي الإجمالي لقطاع غزة بنسبة 86 في المئة مع نهاية النصف الأول من العام 2024، مقارنة بالفترة نفسها من العام السابق. في حين انخفض الناتج المحلي الإجمالي للضفة الغربية المحتلة بنسبة 26 في المئة.

ونوه البنك الدولية إلى أن الصراع الدائر في الشرق الأوسط ما زال يؤثر بشكل كارثي على الاقتصاد الفلسطيني ويدفع القطاع إلى أزمة غير مسبوقة.

[المصدر \(موقع العربية نت، بتصرف\)](https://www.al-arabiya.net)

## Morocco to Double Airport Capacity by 2030

Moroccan Prime Minister Aziz Akhannouch revealed Morocco's intention to raise the capacity of the country's airports to 80 million passengers by 2030, compared to 38 million currently.

"The plan comes within the framework of Morocco's preparations to host the 2030 FIFA World Cup, in partnership with Spain and Portugal, and to promote tourism," Akhannouch said in a speech to the House of Representatives, pointing out that "the capacity of Casablanca airport will increase to 23.3 million passengers, while the capacity of Marrakech airport will reach 14 million passengers and the capacity of Agadir airport will reach 6.3 million by 2030."

Morocco welcomed 15.9 million tourists in the first 11 months of this year, surpassing last year's rate thanks to an increase in airlines.

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](https://www.al-arabiya.net)



## المغرب يعزز وضاعة طاقة مطاراته بحلول 2030

كشف رئيس الحكومة المغربية، عزيز أخنوش، عن عزم المغرب رفع الطاقة الاستيعابية لمطارات البلاد إلى 80 مليون مسافر بحلول عام 2030، مقارنة بـ 38 مليوناً حالياً.

وأوضح أخنوش في كلمة أمام مجلس النواب أن "الخطة تأتي في إطار استعدادات المغرب لاستضافة بطولة كأس العالم لكرة القدم 2030، بالمشاركة مع إسبانيا والبرتغال، وتعزيز السياحة"، لافتاً إلى أن "طاقة مطار الدار البيضاء ستزيد إلى 23.3 مليون مسافر، في حين ستبلغ طاقة مطار مراكش 14 مليون مسافر وطاقة مطار أغادير 6.3 مليون بحلول 2030".

واستقبل المغرب 15.9 مليون سائح في أول 11 شهراً من العام الجاري، متجاوزاً بذلك المعدل الذي تحقق في العام الماضي بأكمله، بفضل زيادة الخطوط الجوية.

[المصدر \(موقع العربية نت، بتصرف\)](https://www.al-arabiya.net)

## Pace of Economic Activity Growth Rises in India

An economic report from HSBC Holdings showed that the pace of economic activity growth in India is picking up, as growth in the production of goods and services continues to improve thanks to new orders.

According to preliminary data, India's services PMI rose to 60.8 points from 58.4 points last month. The manufacturing PMI rose to 57.4 points from 56.5 during the same period. The composite index for the services and manufacturing sectors rose to 60.7 points.

The indicators showed confidence in the economy, which is based on preliminary surveys, where the data could be revised with the publication of final PMI figures next month.

[Source \(Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited\)](https://www.al-sharq-al-awsat.com)



## وتيرة نمو النشاط الاقتصادي ترتفع في الهند

أظهر تقرير اقتصادي صادر عن بنك "إتش إس بي سي هولدينغز"، ارتفاع وتيرة نمو النشاط الاقتصادي في الهند، مع استمرار تحسن نمو إنتاج السلع والخدمات بفضل الطلبات الجديدة.

وبحسب البيانات الأولية ارتفع مؤشر مديري مشتريات قطاع الخدمات في الهند إلى 60.8 نقطة مقابل 58.4 نقطة خلال الشهر الماضي. في حين ارتفع مؤشر مديري مشتريات قطاع التصنيع إلى 57.4 نقطة مقابل 56.5 نقطة خلال الفترة نفسها. وارتفع المؤشر المجمع لقطاعي الخدمات والتصنيع إلى 60.7 نقطة.

وأظهرت المؤشرات مدى الثقة في الاقتصاد، والتي تستند إلى مسح أولية، حيث يمكن تعديل البيانات مع نشر الأرقام النهائية لمؤشرات مديري المشتريات في الشهر المقبل.

[المصدر \(صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف\)](https://www.al-sharq-al-awsat.com)

## Europe's Labor Market Declines in the Third Quarter

Europe's labor market fell in the third quarter of this year, suggesting a continued decline in inflation pressures, which could justify further interest rate cuts.

The rise in labor costs in the Eurozone slowed to 4.6 percent in the third quarter, compared to 5.2 percent in the previous quarter. According to Eurostat data, the job vacancy rate fell to 2.5 percent from 2.6 percent, a continuous decline for most of the past two years.

Tight labor market pressures are largely constrained by the ECB's policy on interest rate cuts, fearing that a rapid wage increase would raise the costs of the domestic services sector. However, the economy began to slow, as workers began to ease their wage demands in order to maintain their jobs.

[Source \(Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited\)](#)



## سوق العمل في أوروبا تشهد تراجعاً بالربع الثالث

شهدت سوق العمل في أوروبا تراجعاً في الربع الثالث من العام الجاري، مما يشير إلى استمرار التراجع في ضغوط التضخم، وهو ما قد يبرر مزيداً من خفض أسعار الفائدة. وتباطأ ارتفاع تكاليف العمالة في منطقة اليورو إلى 4.6 في المئة في الربع الثالث، مقارنة بـ 5.2 في المئة في الربع السابق. في حين انخفض معدل الوظائف الشاغرة إلى 2.5 في المئة من 2.6 في المئة، وهو تراجع مستمر منذ معظم العامين الماضيين، وفقاً لبيانات "يوروستات".

وتعزى ضغوط سوق العمل الضيقة إلى دورها الكبير في تقييد سياسة البنك المركزي الأوروبي بشأن خفض أسعار الفائدة، خوفاً من أن تؤدي زيادة الأجور بشكل سريع إلى ارتفاع تكاليف قطاع الخدمات المحلي. ومع ذلك، بدأ الاقتصاد في التباطؤ، حيث بدأ العمال في تخفيف مطالباتهم بالأجور من أجل الحفاظ على وظائفهم.

[المصدر \(صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف\)](#)

## "Moody's" Raises Forecast For China's Growth in 2025 Despite Trade Challenges

Moody's Investors Service raised its forecast for China's GDP growth in 2025 to 4.2 percent from 4 percent, expecting credit conditions to stabilize and Beijing's stimulus efforts since September to mitigate some of the potential impact of U.S. tariff increases.

In contrast, data from the Ministry of Finance showed that China's fiscal revenues in the first 11 months of 2024 fell by 0.6 percent compared to the previous year. That is a slight improvement from the 1.3 percent decline in the January-October period.

Fiscal spending grew by 2.8 percent in the same period, compared to an increase of 2.7 percent in the first 10 months of this year.

[Source \(Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited\)](#)



## "موديز" ترفع توقعاتها لنمو الصين في 2025 رغم التحديات التجارية

رفعت وكالة "موديز" للتصنيف الائتماني توقعاتها لنمو الناتج المحلي الإجمالي للصين لعام 2025 إلى 4.2 في المئة من 4 في المئة. وتوقعت استقرار ظروف الائتمان، وأن تؤدي جهود التحفيز التي بذلتها بكين منذ سبتمبر (أيلول) إلى التخفيف من بعض التأثيرات المحتملة للزيادات في التعريفات الجمركية الأميركية.

في المقابل، أظهرت بيانات وزارة المالية انخفاض الإيرادات المالية للصين في أول 11 شهراً من عام 2024 بنسبة 0.6 في المئة مقارنة بالعام السابق. مما يمثل تحسناً طفيفاً عن الانخفاض بنسبة 1.3 في المئة في الفترة من يناير (كانون الثاني) إلى أكتوبر (تشرين الأول).

ونما الإنفاق المالي بنسبة 2.8 في المئة في الفترة نفسها، مقارنة بزيادة قدرها 2.7 في المئة في أول 10 أشهر من العام الحالي.

[المصدر \(صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف\)](#)

## AED 239 Billion New Deposits in UAE Banks

The assets of the banking sector in the UAE increased during the 9 months (to the end of September) by 8 percent, or AED 326 billion, to reach AED 4.401 trillion by the end of September 2024, compared to AED 4.075 trillion by the end of December 2023.

According to UAE Central Bank statistics, assets increased year-on-year, by 22.83 percent, or AED 818 billion, compared to AED 3.583 trillion at the end of September 2023.

As for deposits, they increased by 9.48 percent in 9 months, or AED 239 billion to reach AED 2.761 trillion, the highest level in their history, compared to AED 2.522 trillion at the end of December 2023. On an annual basis, it increased by 26.3 percent or AED 575 billion, compared to AED 2.186 trillion at the end of September 2023.

[Source \(Al-Khaleej Emirati Newspaper, Edited\)](#)



## 239 مليار درهم ودائع جديدة في بنوك الإمارات

ارتفعت أصول القطاع المصرفي في دولة الإمارات العربية المتحدة خلال 9 شهور (حتى نهاية سبتمبر) بنسبة 8 في المئة أو بمقدار 326 مليار درهم، لتصل إلى 4.401 تريليون درهم بنهاية سبتمبر 2024، مقارنة بـ 4.075 تريليون درهم بنهاية ديسمبر 2023.

وبحسب إحصائيات مصرف الإمارات المركزي فقد ارتفعت الأصول على أساس سنوي، بنسبة 22.83 في المئة أو ما يعادل 818 مليار درهم، مقارنة بـ 3.583 تريليون درهم بنهاية سبتمبر 2023. وبالنسبة إلى الودائع، فقد ارتفعت بنسبة 9.48 في المئة خلال 9 شهور أو بمقدار 239 مليار درهم لتصل إلى 2.761 تريليون درهم أعلى مستوى في تاريخها، مقارنة بـ 2.522 تريليون درهم بنهاية ديسمبر 2023. وعلى أساس سنوي، ارتفعت بنسبة 26.3 في المئة أو بمقدار 575 مليار درهم، مقارنة بـ 2.186 تريليون درهم بنهاية سبتمبر 2023.

وبالنسبة إلى الودائع، فقد ارتفعت بنسبة 9.48 في المئة خلال 9 شهور أو بمقدار 239 مليار درهم لتصل إلى 2.761 تريليون درهم أعلى مستوى في تاريخها، مقارنة بـ 2.522 تريليون درهم بنهاية ديسمبر 2023. وعلى أساس سنوي، ارتفعت بنسبة 26.3 في المئة أو بمقدار 575 مليار درهم، مقارنة بـ 2.186 تريليون درهم بنهاية سبتمبر 2023.

[المصدر \(صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرف\)](#)

## ■ الأردن يرفع الحد الأدنى للأجور

أقرت اللجنة الثلاثية لشؤون العمل في الأردن، رفع الحد الأدنى للأجور في القطاع الخاص إلى ما يناهز 410 دولارات. وذلك بحضور وزير العمل د. خالد البكار، الذي ترأس اجتماع اللجنة حيث جرى اتخاذ القرار بإجماع الممثلين عن الأطراف المعنية وهي الحكومة وأصحاب العمل والعُمَّال.

وحددت اللجنة تطبيق رفع الحد الأدنى للأجور للعاملين في القطاع الخاص من 260 إلى 290 ديناراً أردنياً، ابتداء من مطلع يناير/كانون الثاني 2025 وحتى 31 ديسمبر/كانون الأول 2027.

وبينت اللجنة، أن القرار يأتي في سياق الحرص على رفع مستوى معيشة شريحة كبيرة من العاملين في القطاع الخاص، ويتماشى مع الموازنة بين حق العُمَّال في تحسين أجورهم والظروف الاقتصادية لأصحاب العمل.

[المصدر \(صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرف\)](#)

## ■ Jordan Raises Minimum Wage

Jordan's Tripartite Labor Commission approved raising the minimum wage in the private sector to about \$410. In the presence of the Minister of Labor, Dr. Khaled Al-Bakkar, who chaired the meeting of the committee, where the decision was taken unanimously by representatives of the concerned parties, namely the government, employers, and workers.

The committee specified the application of raising the minimum wage for workers in the private sector from 260 to 290 Jordanian dinars, starting from the beginning of January 2025 until December 31, 2027.

The Committee indicated that the decision comes in the context of keenness to raise the standard of living of a large segment of workers in the private sector, and is in line with the balance between the right of workers to improve their wages and the economic conditions of employers.

[Source \(Al-Khaleej Emirati Newspaper, Edited\)](#)



## ■ \$3.5 Trillion M&A Deals Globally in 2024

In a recent report on the M&A market, Bain & Company predicted that the total value of global M&A deals will increase by 15 percent by the end of 2024, compared to last year 2023, to reach \$ 3.5 trillion, while the volume of global deals will increase by 7 percent from last year, reflecting a two-year decline.

According to the report, the Middle East has played a key role in this global growth, with strategic M&A activities in the region rising 88 percent year-on-year to reach \$36 billion in the first ten months of 2024. Sovereign wealth funds and government entities in the UAE and Saudi Arabia led this strong performance, which is in line with broader global trends.

[Source \(Al-Khaleej Emirati Newspaper, Edited\)](#)

## ■ 3.5 تريليون دولار صفقات الاندماج والاستحواذ عالمياً في 2024

توقعت شركة "بين أند كومباني" في تقرير حديث صادر عنها حول سوق الاندماج والاستحواذ، ارتفاع القيمة الإجمالية لصفقات الاندماج والاستحواذ عالمياً بنسبة 15 في المئة بنهاية العام الحالي 2024، مقارنة بالعام الماضي 2023، لتصل إلى 3.5 تريليون دولار، في حين سيرتفع حجم الصفقات العالمية بنسبة 7 في المئة عن العام الماضي، ما يعكس تراجعاً استمر لمدة عامين.

ووفق التقرير لعبت منطقة الشرق الأوسط دوراً رئيسياً في هذا النمو العالمي، حيث ارتفعت الأنشطة الاستراتيجية للاندماج والاستحواذ الوارد والمحلي في المنطقة بنسبة 88 في المئة على أساس سنوي لتصل إلى 36 مليار دولار في الأشهر العشرة الأولى من عام 2024. وقادت صناديق الثروة السيادية والكيانات الحكومية في الإمارات والسعودية هذا الأداء القوي، الذي يتماشى مع الاتجاهات العالمية الأوسع.

[المصدر \(صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرف\)](#)

